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متن پرسش

سلام و درود خدا بر استاد معزز و گرامی مرحوم شبستری می فرماید مسلمان گر بدانستی که بت

چیست بدانستی که دین در بت پرستی است با توجه به این که بت پرستان از ان جهت برای بت

احترام قائل بودند که انرا مظهر خدا می دانستند چون خدا دیدنی نیست ما برای ارتباط با او مظهری

به عنوان بت درست میکنیم از طرفی می بینیم خود خدا به این نیاز پاسخ داده است و انسان کاملی

به عنوان خلیفه قرار داده تا هم دیدنی باشد هم او را نشان دهد و مشکل بت پرستان این است که رو

به مظهری اورده اند که او را نشان نمی دهد و حاصل بیت این می شود که بهترین دینداری همان

ارتباط با خلفای الهیست و همان مسئله که در مکتب تشیع با عنوان دوستی و پیروی اهل البیت

مطرح است ایا این برداشت از شعر مرحوم شبستری درست است؟ از طرفی نقلی دیدم در هفته نامه

پنجره شماره 114 از قول اقای مهدی نصیری ایشان از ابن عربی نقل مکند که موسی علیه السلام وقتی

از مناجات بازگشت هارون را عتاب نمود که چرا گوساله پرستی را انکار کرده ای و نفهمیدی که گوساله

پرستی چیزی غیر از خداپرستی نیست چون عارف حق را در هر چیزی می بیند از ان عجبتر از قول ایت

االله حسن زاده نقل می کند که در شرح ان نوشته است عتاب موسی از ان جهت بود قلب هارون چون

موسی اتساع نداشت که حق را در عجل متجلی ببیند انصافا همانطور که نصیری میگوید این بر خلاف

صریح قران است درست است که حق در هرچیزی متجلی است ولی این برای عارفی است که حجاب

برای او برطرف شده است و با نظر به مظاهر متوجه حق می شود نه انانیکه چون در حجابند رو به

گوساله پرستی می اورند و این امر انان را از حق غافل می کند اگر حق در گوساله متجلی است هزاران

برابر بهتر در هارون متجلی است و همان میشود که فرمود از دست بوس میل به پابوس کرده ام خاک

بر فرق سرم ترقی معکوس کرده ام و این امر برای انها حجاب حق می شود. بیشترین تعجب برای من

همراهی ایت االله حسن زاده با این عقیده می باشد که انصافا مخالف تصریح قران است.

متن پاسخ

باسمه تعالی؛ علیک السلام: همانطور که متوجه هستید مرحوم شیخ محمود شبستری میخواهند

ذهنها را متوجه این حقیقت بکنند که عالم همه مظهر و آیت الهی است و از این جهت میتوان خدا

را در مظاهر دید و خدا را پرستید. همانطور که علی«علیهالسلام» میفرمایند: «ما رَأیْتُ شَیْئاً إلاّ وَ

رَأیْتُ االلهَ قَبْلَهُ وَ مَعَهُ وَ بَعْدَهُ » هیچ چیزی را ندیدم مگر آنکه خدا را قبل از آن چیز و با آن چیز و بعد

از آن چیز دیدم. و تمام عرفا با چنین فرهنگی خود را پروراندهاند. مشکل آقای نصیری و امثال ایشان



آن است که بدون فهمیدن حرف عرفا یک کلمه را از میان حرف آنها در میآورند و مطرح میکنند. ای

کاش آدرس جملههایی که آقای نصیری میگویند را بگیرید و بروید تمام آن متن را مطالعه کنید تا

ملاحظه کنید چقدر امثال آقایان از فهم منظور عرفا محروم هستند. موفق باشید


